
اقتصادی 6

هزینه ساخت مسکن ملی بالاخره متری چند؟ گروه اقتصادی -معاون وزیر راه 
و شهرســازی اخیرا از هزینه ساخت 
مســکن ملی تا متری ۴ میلیون تومان 
خبر داده اســت امــا برخی منابع آگاه 
می گویند با توجــه به افزایش قیمت 
نهاده های تولید، ایــن قیمت تعدیل 

خواهد شد.
محمود محمودزاده ۲۱ تیر ماه در 
مراسم افتتاح و بهره برداری از طرح های 
ملی وزارت راه و شهرسازی در بخش 
مسکن و شهرسازی که با دستور حسن 
روحانی انجام شد، در پاسخ به پرسش 
روحانــی مبنی بر اینکه هزینه احداث 
واحدهای ذیل طرح اقدام ملی مسکن 
چه رقمی اســت؟ اظهار کرد: متوسط 
قیمت خرید و ســاخت مســکن در 
پرند مجموع ساخت و خدمات متری 
۴ میلیون تومان اســت که در صورت 

افزوده شــدن قیمت زمین، متری ۷۰۰ 
هزار تومان نیز افزوده خواهد شد.

همچنین ایرج رهبر نایب رئیس 
انجمن انبوه ســازان استان تهران نیز 
دوشنبه شب ۱۱ مرداد در ارتباط تلفنی 
با گفتگوی ویژه خبری شبکه دو سیما 
گفته بــود: در برنامه تولید مســکن، 
مشکلات مشــهودی داریم و حداقل 
یــک آورده ۴۰۰ میلیون تومانی برای 
۱۰۰ متر مربع نیاز است.به نظر می رسد 
می توان از اظهار نظر این انبوه ســاز، 
همان هزینه ســاخت متری ۴ میلیون 
تومــان را که معاون وزیر راه گفته بود، 

برداشت کرد. 
این تنوع قیمت گــذاری ها در 
هزینه ســاخت و ساز ســبب شده تا 
برخی متقاضیان ســرگردان شوند؛ از 
سوی دیگر تصویب اعطای تسهیلات 

۲۵۰ میلیون تومانی ساخت مسکن به 
متقاضیان نیز اگرچه هنوز به بانک های 
عامل ابلاغ نشــده، اما با اجرای آنکه 
گفته می شــود اقســاط آن تا حدود 
۴ میلیــون تومان در مــاه )در صورت 
انتخاب بازپرداخت ۲۰ ســاله( با نرخ 
ســود ۱۸ درصد است، سبب افزایش 
تردید متقاضیان مسکن ملی برای ادامه 

یا انصراف از این طرح شده است.
یک منبع آگاه در راه و شهرسازی 
درباره هزینه ســاخت مسکن ملی با 
توجه به نرخ های در حال تغییر فولاد و 
سیمان اظهار کرد: قراردادها همچنان در 
پایه و مبنای سال گذشته و با فهرست 
بهای ســال ۱۳۹۹ بسته شده است. اما 
یک شاخص تعدیل دارد که هر سه ماه 

یک بار ســازمان برنامه و بودجه آن را 
اعلام می کند.وی افزود: اینکه یکی دو 
هفته میلگرد و سیمان کمیاب یا گران 
شــود یا برق قطع شود، تأثیر آنی روی 
قراردادهای طرح اقدام ملی نمی گذارد. 
چون شــاخص تعدیــل مانند 
شــاخص تورم بانک مرکزی ۳ ماهه 
تعییــن می شــود؛ به عبــارت دیگر، 
ســازمان برنامه و بودجــه میانگین 
قیمت ســه ماهه را در نظر می گیرد و 
اعلام می کند مثلًا تعدیل قیمت فولاد، 
افزایش ۱۱ درصدی در ۳ ماه اســت.

این منبع آگاه گفت: شاخص تعدیل ها 
با چند ماه تأخیر اعلام می شــود؛ مثلًا 
شــاخص تعدیل ۳ ماهه تابســتان در 
پاییز یا زمســتان اعلام می شود و پس 

از آن به قراردادهای پیمانکاران اضافه 
خواهد شد.

وی تصریح کرد: بر این اســاس، 
افزایش قیمت میلگرد در هفته گذشته، 
تأثیر فــوری بر قراردادهــا نخواهد 
گذاشــت به خصوص کــه احتمال 
بازگشت قیمت میلگرد و سیمان بعد 
از وصل شدن برق کارخانجات بسیار 
زیاد است و تأثیری روی هزینه ساخت 
و قرارداد با پیمانکاران طرح اقدام ملی 
نخواهد گذاشت.این منبع آگاه تأکید 
کرد: قراردادهای ساخت مسکن ملی 
همچنــان متری ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان اســت اما احتمالاً شاخص های 
تعدیــل به متری ۳.۵ تــا ۴.۵ میلیون 
تومان بســته به نوع پروژه می رســد؛ 

ولی تا زمانی که شــاخص های جدید 
تعدیل قیمت ها از سوی سازمان برنامه 
ابلاغ نشــود، هزینه جدید ساخت را 
نمی توان تعیین کرد.وی درباره آخرین 
وضعیت مسکن مشــارکتی تهرانسر 
گفت: پیشرفت این پروژه تا ۳۸ درصد 
است و شهرداری منطقه ۲۱ همچنان از 
صدور پروانه ســاخت سر باز می زند. 
مرتباً در جلســات قــول می دهند که 
مشــکل پروانه را حل کنند، اما باز هم 
از صدور پروانه ساخت امتناع می کنند. 
جواد حق شناس معاون مسکن 
شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز 
درباره هزینه نهایی ساخت و ساز طرح 
اقدام ملی مســکن اظهــار کرد: وقتی 
تیرآهن کیلویی بیش از ۲۰ هزار تومان 

است؛ یا برخی پروژه ها معطل سیمان 
شده اند ما تنها کاری که توانستیم انجام 
دهیم، این است که به متقاضیان اعلام 
کرده ایم قیمت تمام شده ساخت و ساز 
را از آنها می گیریم و هر چه خریداری 
می کنیــم، هزینه آن را با ارائه ســند و 
مدرک از متقاضی دریافت می کنیم. وی 
یادآور شد: علی رغم آنکه گفته می شود 
در کشور مشــکل بیکاری داریم، اما 
کارگر حاضر نیست در کارگاه ساخت 
و ســاز حاضر شود؛ پیمانکاران هر از 
چندی می گویند پروژه متوقف شــده 
چون کارگران رفته اند؛ مشکل دستمزد 
نداریم اما متأسفانه نیروی کار علاقه ای 
به کار سخت ندارد و همه دنبال فرصت 
شغلی ناب هستند. حق شناس درباره 
هزینه ساخت مسکن ملی تا رقم متری 
۴ میلیون تومان افــزود: من در حوزه 

قیمت صاحب نظر نیستم فقط می گویم 
هزینه تمام شده را به متقاضی می گوئیم؛ 
پروژه ها هم هنوز تمام نشــده است. 
معاون مســکن شــهری بنیاد مسکن 
گفــت: ما مصالح را خریداری کرده و 
در اختیار پیمانکار می گذاریم مصالح 
را هــم از مبادی رســمی خریداری 
می کنیم؛ تا جایــی که بتوانیم از درب 
کارخانــه مصالح می خریــم اگر هم 
نشد، در مزایده ها و مناقصات شرکت 
می کنیم چون تیرآهن ۳۲ در بورس کالا 
عرضه می شــود که به درد پروژه های 
مســکونی نمی خورد؛ استانداری ها و 
ادارات کل بنیاد مســکن استان ها هم 

پیگیری می کنند.
وی تأکید کرد: پروژه های مسکن 
ملی فعلًا متوقف نیست اما از سرعت 

لازم برخوردار نیستند.

گــروه اقتصادی - شــرکت 
پالایش نفــت بندرعبــاس، یکی از 
پالایشگاه های مهم و راهبردی به شمار 
می رود که قدمتی بیش از ۲۰ سال دارد 
و توانسته با تکیه بر دانش فنی و بومی، 

قطعات مورد نیاز خود را تامین کند.
جلوگیری از خــروج ارز، قطع 
وابستگی به خارج کشــور، تامین به 
موقع قطعه های پالایشگاهی و کاهش 
خطرات عملیاتی فرآیند تولید، انتقال و 
بومی سازی فناوری و توسعه دانش فنی، 
اشــتغالزایی با حمایت از شرکت های 
داخلی، حمایت از شرکت های دانش 
بنیان در طراحی و ســاخت قطعه ها و 
تجهیزات پالایشگاهی و صرفه جویی 
اقتصادی از دســتاوردهای استراتژی 
شــرکت پالایش نفت بندرعباس در 
حمایت از توان و ســاخت داخل بوده 

است.
معاون بازرگانی شــرکت نفت 
بندرعباس مرداد امسال با اشاره به اینکه 
تحریم، فرآیند تأمین تجهیزات مورد 
نیاز دانشگاهی را به سمت سازندگان 
داخلی تغییر داد، اظهارداشت: از سال 
۹۳ تا ســال ۹۹ با اعتماد به سازندگان 
داخلــی بیش از ۲۱ هــزار قلم کالا به 
تعــداد کل ۹ میلیون و ۴۷۵ هزار قطعه 
از تولیدکنندگان و ســازندگان داخل 
کشــور خریــداری و تامین شــد که 
افزون بر  ۲هــزار و ۶۹۶ میلیارد ریال 
صرفه جویی اقتصادی به همراه داشته 

است.
فردین بهرام پــور در این باره به 
بومی ســازی ۳۷۲ قطعه پالایشگاهی 
اشــاره کرد که ظرف یکسال گذشته با 
تکیه بر توان داخلی برای نخستین بار 

در کشور انجام شده است.
وی با اشــاره به اســتقرار واحد 
پشــتیبانی ساخت داخل در پالایشگاه 

نفت بندرعباس، حمایت از ســاخت 
قطعه هــای پالایشــگاهی در داخل 
کشــور درســال گذشــته موجب را 
موجب صرفه جویــی به ارزش بیش 
از ۲۹۳ میلیــارد ریال دانســت وادامه 
داد: در ســال گذشته افزون بر ۶ هزار 
و ۷۹۳ قلــم کالا برای نخســتین بار و 
با مهندســی معکوس، بدون نقشــه 
اولیــه و تنها با تکیه بــر دانش و توان 
متخصصان پالایشگاه نفت بندرعباس 
و تولیدکنندگان داخلی ساخته و مورد 

استفاده قرار گرفت.
بهره بــرداری از طرح های 
نفــت  شــرکت  در  حفاظتــی 

بندرعباس
مدیرعامل شرکت پالایش نفت 
بندرعبــاس با بیان اینکه وجود امنیت 
موجب ایجاد آرامش روانی و افزایش 
تمرکز بر تولید می شود، به بهره برداری 
از طرح های حفاظتی شرکت پالایش 

نفت بندرعباس اشاره کرد.
هاشــم نامــور  گفت: ســامانه 
راه بندهای الکتریکــی ضد تهاجمی 
و بــه روزآوری تجهیــزات حفاظت 
الکترونیک پالایشــگاه بندرعباس با 
هدف افزایش ضریب ایمنی و امنیت 
پالایشــگاه و حمایت و پشــتیبانی از 
تولیــد در این شــرکت بهره برداری 
شــده اســت. به گفته وی، بر اساس 
الزام های حراســتی و بازنگری های 
امنیتی با تلاش متخصصان پالایشگاه 
الکتریکی  راه بندهــای  بندرعبــاس 
ضد تهاجمی " در "مســیرهای "در" 
اصلی، "در " صنعتی و "در " بارگیری 
پالایشگاه نصب و هم چنین ساختمان 
حفاظــت الکترونیک و ســامانه های 

نظارتی بروز رسانی شده است.
نامور با بیــان اینکه این طرح در 
مدت شــش ماه اجرا شــد، افزود: در 

هــر دروازه ۴ راه بند و هریک به طول 
چهار متر نصب و ساختمان حفاظت 
الکترونیک نیز متناســب با شرایط و 
دســتورالعمل های امنیتی با تجهیزات 

جدید به روزرسانی شده است.
به  پالایشــگاه بندرعباس 

پتروپالایشگاه تبدیل می شود
طرح ارتقــا کیفیت محصولات 
ســنگین بــا محوریــت واحد کک 
ســازی از طرح های مهم این شرکت 
در راســتای کاهش تولید نفت کوره 
می باشد  که بهمن ماه سال ۹۸ قرارداد 
اخذ دانش فنی و طراحی واحد تولید 
کک اســفنجی آن بین شرکت پالایش 
نفت بندرعباس با پژوهشگاه صنعت 
نفت بــا هــدف تامین نیــاز صنایع 

آلومینیوم کشور منعقد شد.
مدیرعامل شرکت پالایش نفت 
بندرعبــاس، در راســتای تحقق این 
طرح توسعه محور به ایرنا گفت: تولید 
فرآورده هــای نفتی بــاارزش افزوده 
بیشــتر یکی از مزیت های مهم طرح 
ارتقا کیفیت محصولات سنگین است.

به گفته نامور،  یکی از محصولات 
مهم و تولیــدی در این طرح پروپیلن 
با گرید پلیمری اســت که به میزان ۱۲ 

هزار تن در سال تولید می شود.
"بیشتر پروپیلن تولیدی در کشور 
به پلی پروپیلن و بخشــی از آن به دی 
اتیل هگزانول تبدیل می شود که به دلیل 
نبود پروپیلن کافی، دیگر محصولات 
بــا ارزش موجــود در زنجیره ارزش 
این ماده اســتراتژیک در کشور تولید 

نمی شود".
واحدهــای آســفالتین زدایی با 
حلال، تصفی DAO ، کک ســازی 
تأخیــری و کک کلســینه و همچنین 
واحدهای پایین دســتی تصفیه نفتا، 
تصفیه نفــت گاز، تصفیه و تولید گاز 

مایع و پروپیلن، قیر سازی، هیدروژن 
و بازیافت گوگرد از جمله واحدهای 
لحــاظ شــده در طرح ارتقــا کیفیت 
محصولات سنگین در شرکت پالایش 

نفت بندرعباس است.

نامــور در خصــوص عملیات 
اجرایی طرح ارتقا کیفیت محصولات 
سنگین بر اساس برنامه زمان بندی در 
ســال ۱۴۰۰ نیز گفت: بخش طراحی 
پایــه واحدهای فرآینــدی این طرح 

پیشــرفت های خوبی کرده است که 
امیدواریم بــا اجرای کامل طرح ارتقا 
کیفیت محصولات سنگین، پالایشگاه 
بندرعباس  به نوعی به پتروپالایشگاه 

تبدیل شود.

بکارگیــری دانش فنی ایرانی در 
تعمیر کوره های واحدهای عملیاتی

شرکت پالایش نفت بندرعباس 
به عنوان یکی از مهم ترین شرکت های 
پالایشــی با تامین بیــش از ۱۵ درصد 
از انرژی مورد نیاز کشــور نقش قابل 
توجهی در چرخش اقتصاد و توســعه 
کشــور دارد. و امــا یکــی از اهداف 
مهم شــرکت نفت بندرعباس تولید 
مســتمر فرآورده های نفتی با کیفیت و 
جلوگیری از خاموشــی های مقطعی 
واحدهــای عملیاتــی اســت که بر 
اســاس این مهم و ضرورت توجه به 
نقش دانش فنی ایرانی، تیرماه امســال 
برای نخســتین بار در ایران با تکیه بر 
دانش فنــی ایرانی براســاس در این 
طــرح تعمیرات در شــرایط فعالیت 
کوره برای نخســتین بار در کشور در 
شرکت پالایش نفت بندرعباس انجام 
شد، این درحالی است که ترمیم سقف 
کوره درحال فعالیت که پیش تر متعلق 

به یک شرکت آمریکایی بوده است.
خوشبختانه امسال شرکت نفت 
بندرعباس به فرآیندی دست یافت که 
در صورت بروز مشــکلاتی در یک از 
کوره هــای واحدهای عملیاتی، بدون 
نیاز به خارج کردن واحد از سرویس، 
ترمیــم مقطعی را انجــام داد تا زمان 

تعمیرات اساسی واحد فرا برسد.
رضــا خاورســنگری، مدیــر 
نگهداری و تعمیرات شرکت پالایش 
نفت بندرعباس نیز در این باره گفت: 
بخشی از سقف کوره در حال فعالیت 
واحد تقطیر شــماره ۲ این شرکت که 
دچار آســیب شده بود، در کوتاه ترین 
زمان به همت مهندسان و متخصصان 

پالایشگاه بندرعباس ترمیم شد.
بــه گفتــه وی، در این تعمیرات 
حــدود ۱۰ مترمربع از ســقف کوره 

اســتندگذاری و فوم تزریق شــد که 
رکــوردی جهانی به شــمار می آید و 
رکورد پیشین و ترمیم در حالت فعالیت 
کوره در دست یک شرکت آمریکایی 
با متراژ سه مترمربع بود. خاورسنگری 
خاطرنشــان کرد: تعمیرات اساســی 
واحدهای پالایشی یک فعالیت مهم، 
تخصصی، حساس و با اهمیت است 
که با هدف تضمین اســتمرار عملیات 
تولیــد فرآورده های نفتــی با کیفیت 
مناســب و همچنین حفظ و نگه داری 
از تجهیزات و تاسیســات به صورت 

دوره ای انجام می شود.
پالایشــگاه نفــت بندرعباس به 
عنــوان مدرن ترین پالایشــگاه نفت 
خام و تنها پالایشگاه تصفیه نفت خام 
ســنگین ایران با ظرفیت پالایش ۳۵۰ 
هــزار بشــکه در روز در حال حاضر 
حــدود ۱۸ درصد پالایش نفت خام و 
به تبع آن تامین فرآورده های نفتی مورد 
نیاز کشــور را تولیــد و با این ظرفیت 
علاوه بــر هرمــزگان، فرآورده های 
مورد نیاز ۶ اســتان از جمله سیستان و 
بلوچستان، کرمان، یزد، فارس، بوشهر 
و خراســان جنوبی در این پالایشگاه 
تولید می شود. گازمایع، بنزین موتور، 
ســوخت جت )ATK(، نفت سفید، 
نفــت گاز، نفت کــوره محصولات 
اصلی پالایشــگاه نفت بندرعباس را 
تشکیل می دهند و در کنار آن ها وکیوم 
باتوم، وکیوم سلابس، گوگرد، لوبکات 
ســنگین، آیزوریسایکل و حلال ۴۰۲ 
نیــز فرآورده های ویژه تولیدی در این 

پالایشگاه را تشکیل می دهند.
هم اکنون خوراک این پالایشگاه 
شــامل نفت خام سبک جزیره هنگام، 
نفت خام ســنگین انتقالــی از جزیره 
خارک و میعانات گازی از منابع گازی 

سرخون و عسلویه است.

پالایشگاه نفت بندرعباس به عنوان مدرن ترین پالایشگاه نفت خام و تنها پالایشگاه تصفیه 
نفت خام ســنگین ایران با ظرفیت پالایش ۳۵۰ هزار بشکه در روز در حال حاضر حدود ۱۸ 
درصد پالایش نفت خام و به تبع آن تامین فرآورده های نفتی مورد نیاز کشــور را تولید 
و با این ظرفیت علاوه بر هرمزگان، فرآورده های مورد نیاز ۶ اســتان از جمله سیستان و 
بلوچستان، کرمان، یزد، فارس، بوشهر و خراسان جنوبی در این پالایشگاه تولید می شود.

خودباوری درتولید؛ تدبیر نفت 
بندرعباس برای آینده ای پرامید

خودباوری درتولید قطعه سازی بومی صنعتی و بهره برداری از سامانه راه بندهای الکتریکی ضدتهاجمی
 و به روزآوری تجهیزات حفاظت الکترونیک شرکت پالایش نفت بندرعباس تنها بخشی از خودباوری در رونق 

تولید این شرکت در سال های اخیر بوده است.

گروه اقتصادی - سرپرســت 
سازمان هواپیمایی کشوری از تعیین 
تکلیف قیمت بلیــت هواپیما تا این 
هفته خبر داد و گفت: هم اکنون آنالیز 
قیمت ایرلاین ها در کمیته کارشناسی 
که وزیر راه و شهرســازی دستور آن 
را صــادر کرده در حال بررســی و 

راستی آزمایی است.
سیاوش امیر مکری در پاسخ به 
سوالی درباره اینکه آخرین وضعیت 
بررســی قیمت بلیت هواپیما به کجا 
ختم شد و چرا این موضوع در جلسه 

اخیر شورای عالی هواپیمایی به نتیجه 
نرســید، اظهار کرد: در شورای عالی 
هواپیمایی بنا به دســتور وزیر راه و 
شهرسازی کمیته کارشناسی تشکیل 
شــد و هم اکنــون آنالیــز قیمت و 
هزینه هایی که شرکت های هواپیمایی 
ارائه کرده انــد در این کمیته در حال 

بررسی است.
وی افزود: در همان جلسه اعلام 
کردیم قیمت هایی که مســیر قانونی 
خودش را طی نکرده و تایید نشــده 
است، مورد قبول ما نیست و بر همین 

اساس کمیته کارشناسی برای بررسی 
آن تشکیل شد.

سرپرست ســازمان هواپیمایی 
کشوری در پاســخ به سوال دیگری 
درباره اینکه تکلیــف ایرلاین هایی 
کــه افزایش قیمــت را از یک ماه نیم 
و گذشــته تا کنون اعمــال کردند و 
مردم چیســت؟ ادامه داد: تا شورای 
عالی هواپیمایــی نرخی را تصویب 
نکند، قیمت  بلیت هواپیما باید مطابق 
با نرخ های مصوب گذشــته باشد و 
دســتگاه های نظارتی هم می توانند با 

تخلف های صورت گرفته، برخورد 
کنند.

امیرمکری اعــلام کرد: من این 
مســاله را به صورت مستمر در طول 
روزهــا و هفته هایی که در ســازمان 
هواپیمایی کشوری مسئولیت گرفتم، 
پیگیــری کرده و می کنم و با توجه به 
فرآیند بررســی هزینه ها و آنالیزهای 
مورد ادعای شرکت های هواپیمایی 
به نظر می رســد در این هفته تکلیف 
قیمت بلیت هواپیما مشــخص شود 
اما در وهله نخســت باید آنالیز ارائه 

شــده از ســوی ایرلاین ها که مبنای 
محاســبات آن هــا در تعیین قیمت 
بلیت هواپیماست، بررسی و دقت و 

صحت آن مشخص شود.
وی تاکید کرد: مسلما در اسرع 
وقت تکلیف قیمت بلیت هواپیما را 
مشــخص می کنیم چرا که مردم باید 

هر چه زودتر تکلیفشان در این زمینه 
روشن شود.

در حالی که قیمت بلیت هواپیما 
در طول حدود یک ماه و نیم گذشــته 
افزایش یافته اســت و مقرر شده بود 
تا تکلیــف آن به زودی مشــخص 
شــود، پس از هفته ها جلســه ای در 

روزهای گذشــته برگزار شد و نهایتا 
به دســتور محمد اسلامی -وزیر راه 
و شهرسازی- کمیته کارشناسی برای 
تعیین هزینه هر ساعت-صندلی پرواز 
تشکیل شد و قرار بود بر اساس نتایج 
این کمیته در نشستی فوق العاده برای 
نرخ بلیت هواپیما تصمیم گیری شود.

گروه اقتصادی - امکان استعلام 
چک بر اساس اقلام اطلاعاتی در وب 
سایت اصلی بانک مرکزی در دسترس 
کاربران قرار گرفته است و ثبت و تائید 
چــک از طریق پیامک نیز پس از نهایی 
شــدن تست های فنی به زودی ممکن 

می شود.
ســخنگوی اجرای قانون جدید 
چک با اشاره به سرویس های جدیدی 
که برای تسهیل کاربری چک در سامانه 
صیاد و تنوع و توسعه درگاه های خدمت 
رسان در این زمینه از سوی بانک مرکزی 
فراهم شده است، گفت: بانک مرکزی 
بــه زودی حداکثر تنــوع ممکن را در 
دسترسی کاربران به سامانه صیاد فراهم 

خواهــد کرد. نادعلی زاده با اشــاره به 
اینکه بانک مرکزی از ابتدای راه اندازی 
ســامانه صیاد به توســعه درگاه های 
خدمت رسان توجه ویژه داشته است، 
گفــت: از ابتدا علاوه بــر درگاه های 
نویــن بانکی شــامل اینترنت بانک و 
همــراه بانک و ارائه خدمت به صورت 
حضوری از طریق شعب، برنامک های 
موبایلی برای خدمت رسانی به استفاده 
کنندگان چک فعال شده است. همچنین 
برنامه ریزی های لازم برای ارائه خدمت 
از طریــق پیامک و کدهای دســتوری 
انجام شده و با همکاری صورت گرفته 
با سازمان فناوری اطلاعات ایران و اخذ 
سرشماره ۴۰۴۰۷۰۱۷۰۱ مقرر است، 

ثبت نقل و انتقالات چک در بستر پیامک 
از طریق این سرشماره انجام پذیرد.

ســخنگوی قانــون جدید چک 
افزود: همه اقدامات فنی لازم به منظور 
ارائه خدمت پیامکی انجام و آزمون های 
عملکردی آن توســط بانک مرکزی در 
حال انجام اســت و به محض اطمینان 
از موفقیت و پایداری این ســرویس، 
موفقیت آمیز بودن در اختیار مردم قرار 
خواهد گرفت.نادعلی زاده تأکید کرد: 
برای اســتفاده از سرویس پیامکی لازم 
است اســتفاده کننده از سیم کارتی که 
متعلق به خود او اســت، استفاده کند و 
عملیات ثبت چک، تائید چک، استعلام 

یا انتقال چک را به انجام برساند.

معــاون اداره نظام های پرداخت 
بانک مرکــزی دربــاره ارائه خدمات 
درخصــوص قانون جدیــد چک از 
طریق دســتگاه های خودپرداز گفت: 
بانک مرکزی مقتضیات فنی راه اندازی 
ســرویس ثبت نقل و انتقالات چک در 
سامانه صیاد از طریق خودپردازها را به 
انجام رســانده و به منظور تنوع بخشی 
به ابزارهای خدمت رسان، تعمیق نفوذ 
خدمات سامانه صیاد و ایجاد سهولت 
بیشــتر در اســتفاده از خدمات سامانه 
صیاد، شبکه بانکی را مکلف کرده است 
تا خودپردازهای خود را به ســرویس 
ثبت، تائید، انتقال و استعلام چک مجهز 
کنند.وی با اشــاره تصمیمات جلسه 

اخیر معــاون فناوری های نوین بانک 
مرکزی با معاونــان فناوری اطلاعات 
شبکه بانکی گفت: در این جلسه تاکید 
بر لزوم تسریع در ارائه خدمات سامانه 
صیاد از طریق خودپردازها تأکید شد و 
امیدواریم باتوجه به میزان آمادگی شبکه 
بانکی در ارائه خدمت موصوف، در چند 
بانک که به عنوان بانک منتخب معرفی 
شــده اند به زودی این سرویس را در 
خودپردازهای خود ارائه کنند.سرویس 

استعلام چک براساس اقلام اطلاعاتی ، 
از امروز در تارنمای اصلی بانک مرکزی 
در دسترس عموم قرار دارد نادعلی زاده 
ادامه داد: سرویس استعلام چک که به 
منظور اطمینان خاطر گیرندگان چک از 
ثبت سیستمی چک در سامانه صیاد از 
سوی صادرکننده چک با کاربری ساده 
و آسان در دســتور بانک مرکزی قرار 
گرفته بود، از روز سه شنبه ۱۳ مردادماه 
سال جاری در وب سایت اصلی بانک 

مرکزی، زیرمنوی »نظام های پرداخت 
و زیرساخت« و تحت عنوان »استعلام 
چک براســاس اقلام اطلاعاتی چک« 
https://www.cbi.ir/ به نشــانی
 aspx.22036/EstelamPichak
در دســترس عموم مردم قرار خواهد 
داشت. دریافت کنندگان چک می توانند 
با مراجعه به وب سایت و با وارد کردن 
اطلاعات شناســه صیــادی چک، کد 
ملی/شناســه ملی گیرنده چک، تاریخ 

سررســید و مبلغ چک، از صحت ثبت 
چک به نفع خود از ســوی صادرکننده 

چک مطمئن شوند.

سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری خبر داد:

بررسی قیمت بلیت هواپیما در کمیته
 تخصصی

معاون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی: 

امکان استعلام چک براساس اقلام اطلاعاتی 
فراهم شد
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گروه اقتصــادی - بــه دنبال 
درخواســت نمایندگان اتحادیه های 
مربوطــه و صاحبان حــدود ۳۴۰۰ 
گوشی تلفن همراه که رجیستری آنها 
لغو و غیرفعال شده بود، طی جلسه ای 
با حضــور نمایندگان دســتگاه های 
ذیربط موضوع بررســی و مقرر شــد 
که درخواســت صاحبان کالا به ستاد 
مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز منعکس 
و مجــدد بررســی انجام شــود، در 
 ایــن بین ادعاهای مطرح شــده قابل 
تامل است.از ابتدای دی ماه سال گذشته 
رجیستر کردن گوشی های موبایل به 
صورت غیرحضوری انجام شد و طی 
آن مســافر ورودی و صاحب گوشی 
بعد از ثبــت اطلاعات اولیه در مبادی 
ورودی که توســط گمــرک با بارکد 

خوان انجام می شــد مابقی فرایند را به 
صورت غیرحضوری و در سامانه همتا 
انجام می داد. در روزهای ابتدایی شروع 
رجیستری غیرحضوری، اعلام گمرک 
از سوء اســتفاده برخی و رجیســتری 
۳۴۰۰ گوشــی مغایر با ضوابط تعیین 
شــده حکایت داشــت، براین اساس 
عنوان  شد که رجیستری این گوشی ها 
لغــو و غیرفعال شــدند.  طبق اعلام 
مسئولان گمرک ایران، در اهم تخلفات،  
رجیســتری بیش از یک گوشی با یک 
پاســپورت قرار داشــت در حالی که 
متقاضی با هشدار ســامانه نسبت به 
تبعات این اقــدام قرار می گرفت ولی 
بازهم انجام شــده بود. اما به دنبال لغو 
این رجیســتری ها، درخواست هایی 
از ســوی صاحبان کالا برای بررسی 

مجدد پرونــده آنها مطرح بود چرا که 
مدعی بودند به صورت قانونی نسبت 
به رجیســتری اقــدام کرده اند.  براین 
اساس، چندی پیش طی مکاتبات انجام 
شده قرار شد تا در جلسه ای با حضور 
نمایندگان صاحبان کالا و اتحادیه های 
مربوطه و سایر دستگاه های ذیربط از 
جمله گمرک و ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، موضــوع مورد بررســی 
 قرار گرفته و در این رابطه تصمیماتی 
اخــذ شــود.پیگیری جریــان لغــو 
گوشی های رجیســتری گوشی های 
تلفن همراه از معاون فنی گمرک ایران 
با این توضیح همراه بود که این جلسه 
اخیرا برگزار  و قرار شد تا درخواست 

نمایندگان اتحادیه  تلفن همراه به ستاد 
مرکــزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز 
منعکس تا مجددا با حضور نمایندگان  
اتحادیــه مربوطه مورد بررســی قرار 

گرفته و  تصمیم لازم اتخاذ شود.
 ارونقی، جزئیات بیشتری درباره 
این جلسه اعلام کرد که نشان می دهد 
چند مورد از سوی ذینفعان مطرح شده 

که قابل بررسی بوده است.  
ثبت گوشی ها به نام اتباع 

خارجی و ایرانی 
بر این اساس مطرح شده که این 
حدود ۳۴۰۰ دســتگاه تلفن همراه به 
نام اتباع خارجی و همچنین مسافران 
ایرانی به ثبت رســیده که لازم است به 

تفکیک مورد بررسی قرار گیرد.  
 امکان رجیستری با کد ملی 

هم فراهم بوده است
همچنین نمایندگان اتحادیه تلفن 
همراه مدعی شــدند در همان زمان در 
مواردی امکان رجیستر کردن گوشی 
تلفن همراه صرفا با کد ملی نیز میســر 

بوده که این ادعا قابل بررسی است.  
فقط یک گوشــی رجیستر 

کردیم
از ســوی دیگــر نماینــدگان 
اتحادیه های مربوطه بر برخورد قانونی 
با افراد متخلف و خاطی تاکید داشتند 
اما ادعا کردند که در موارد زیادی صرفا 
یک دستگاه تلفن گوشی همراه با یک 

پاسپورت در یکسال به ثبت رسیده که 
تقاضای رفع مشــکل ایجاد شده برای 

این گونه افراد را داشته است.  
به عنوان خریدار رجیستر 

کردن 
همچنین مدعی شدند در برخی 
موارد یک شــخص به عنوان خریدار  
گوشی تلفن همراه از مسافر ورودی، 
نسبت به رجیستر کردن اقدام کرده که به 
جهت عدم امکان ثبت از سوی مسافر 
بوده است و صرفا از سوی ثبت کننده 
عملیات رجیســتری انجام و براساس 
اطلاعات ورودی بوده است، بنابراین 
مقرر شده به تفکیک و در اسرع وقت 
جزئیــات مربوطه از ســوی اتحادیه 

صــوت و تصویر و تلفن همراه تهران 
ارائه شود.  

برخی گوشــی ها برگشته 
است

در ادامــه این توضیحات، معاون 
فنــی گمرک اعلام  کرد که نمایندگان 
اتحادیه تلفن همراه مدعی هستند که 
بسیاری از گوشی های وارده به جهت 
غیرفعال شــدن و بعضــا معامله بین 
خریدار و فروشنده به خارج از کشور 
اعاده شده است که باید این موضوع نیز 

مورد بررسی قرار گیرد.  
معامله به مشــکل خورده 

است
همچنین با توجه به این که پس از 
ثبت تلفن همراه و فعال شدن آنها، بعد 
از یک ماه غیرفعال شده اند، نمایندگان 

مدعی بودند که این موضوع مشکلات 
بســیاری را به دلیل فســخ معامله و 
درگیــری خریداران و فروشــندگان 
ایجاد کرده  است از این رو مقرر شد به 
صورت مشخص و به تفکیک، مراتب 
از سوی اتحادیه صوت و تصویر تلفن 
همراه تهران جمع بندی و به ستادمبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز منعکس تا مورد 

بررسی قرار گیرد.  
حقــی از کســی ضایــع 

نمی شود
معاون فنی گمــرک ایران این را 
یادآور شد که در نهایت در خصوص 
مشکلات رجیستر کردن گوشی همراه 
به گونه ای اقدام می شــود که حقی از 
کسی تضییع نشــده و بتوان به مسائل 

مربوطه رسیدگی کرد.  

جزئیات تازه از پرونده لغو رجیستری ۳۴۰۰ گوشی


